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T
oen bekend werd dat de basisbeurs terug zou 
komen, werd dit in eerste instantie met veel eufo-
rie ontvangen. Deze blijdschap werd echter snel 
getemperd toen bleek dat studenten die al de no-
minale duur van hun studie hebben gestudeerd 

en daarbij gebruikmaakten van de prestatiebeurs, die auto-
matisch ingaat wanneer je een lening aanvraagt, geen recht 
meer hebben op de basisbeurs. Wie een bestuursjaar deed, 
een extra stage liep of met problemen te maken kreeg die 
studievertraging veroorzaakten, heeft dus pech. 

Prestatiebeurs 
Maaike Vink (24), masterstudent Politicologie, is een van deze 
pechvogels: ‘Ik heb vier jaar over mijn bachelor gedaan, 
vanwege een bestuursjaar bij de NSSR.’ Maaike noemt het 
schandalig dat ze als student niet door de overheid wordt on-
dersteund. ‘Ik heb helemaal niks gekregen van de overheid 
en toch wordt nu opeens gezegd dat ik mijn prestatiebeurs 
heb opgemaakt.’ Een prestatiebeurs die 0 euro bedroeg, en 
waarvoor de leenstelselgeneratie met terugwerkende kracht 
29,92 euro per studiemaand ontvangt. Een bedrag dat in geen 
verhouding staat, volgens Maaike. ‘Die 1400 euro die we krij-
gen als goedmakertje is niks in vergelijking met wat ik onder 
de basisbeurs had ontvangen. Als ik dat had gekregen, had 
ik nu geen studieschuld gehad.’ De vierjarige basisbeurs is 
volgens Maaike exemplarisch voor hoe met studenten wordt 
omgegaan: ‘Wij hebben niet zo veel te zeggen in de politiek, 
het gaat toch vooral om de grote bedrijven en het grote geld.’ 

Machteloos 
Ook Fay Achterhof (23), masterstudent Architectuurgeschie-
denis en monumentenzorg aan de Universiteit van Utrecht, 
loopt de basisbeurs mis door een jaar studievertraging. Door 
de coronapandemie kon ze haar bachelorstudie Kunstge-
schiedenis in Nijmegen niet naar behoren doorlopen: ‘In mijn 
studie heb je musea nodig, je moet de kunst gaan zien.’ Om-
dat dit geen optie was tijdens de coronacrisis, besloot ze haar 
studie met een jaar te vertragen om weer te kunnen studeren 
zoals het hoort. Hierdoor loopt ze nu de basisbeurs mis. ‘Ik 
voel me verdrietig en machteloos’, aldus Fay. ‘Zeker als je ou-

ders hebt die je financieel niet kunnen ondersteunen, heb je 
niks om op te leunen.’ 
Doordat ze de basisbeurs misloopt, moet Fay drie tot vier da-
gen per week werken. ‘Dit verhoogt de werkdruk bovenop 
mijn studie ontzettend’, licht ze toe. ‘Ik vind dat ik volledig 
aan de kant ben gezet en ik weet niet zo goed of er iets aan 
te doen valt.’ Veel studenten in Fay’s omgeving lijken de hoop 
namelijk te hebben opgegeven: ‘Iedereen die in dezelfde si-
tuatie zit is hier neerslachtig door. Ze zijn er helemaal klaar 
mee.’
Luuk Merijn Spee (25), masterstudent Kunstgeschiedenis, stu-
deert al vijf jaar en loopt hierdoor ook de basisbeurs mis. ‘Bij 
mijn studie is het belangrijk om ervaring op te doen naast 
je colleges, waardoor een bestuursjaar erg aantrekkelijk is’, 
vertelt hij. ‘Zelf heb ik er twee gedaan, waardoor mijn studie 
uitliep, maar het was wel ontzettend waardevol om te doen. 
Ik vind het heel kwalijk dat de overheid langstuderen zo af-
straft en mensen forceert om hun studie zo snel mogelijk af 
te ronden.’ 
Ook vindt Luuk dat de pechgeneratie door het mislopen van 
de basisbeurs een benadeelde positie krijgt op de arbeids-
markt, mede door de volgens hem te lage compensatie voor 
deze groep. ‘Die compensatie vind ik echt een lachertje’, zegt 
hij. ‘Het is een recht voor iedereen om te kunnen studeren. De 
nieuwe basisbeurs is daarvoor een goed financieel duwtje in 
de rug, maar de studenten die onder het leenstelsel hebben 
gestudeerd, worden enorm benadeeld.’

Verkiezingen
Of het na de verkiezingen beter wordt voor de pechgeneratie, 
valt nog te bezien. In het voorlopige verkiezingsprogramma 
van de VVD wordt er geen woord gerept over de compensa-
tie van leenstelselstudenten. Ook het CDA zegt niks over een 
tegemoetkoming, maar wil studenten die versneld kunnen af-
lossen korting geven op hun studieschuld. Daarnaast wil het 
CDA werkgevers de gelegenheid geven om te helpen bij het 
aflossen van studieschulden. 
De lijstcombinatie GroenLinks/PvdA noemt geen exacte ge-
tallen, maar stelt in de conceptversie van haar verkiezings-
programma dat ze jongeren die als gevolg van het leenstel 

grote schulden hebben tegemoet willen komen. Ook zeggen 
ze de rente te willen maximeren en de studieschuld minder 
zwaar te laten meetellen bij het krijgen van een hypotheek. 
De plannen van de BBB liggen hiermee in lijn: hogere com-
pensatie voor de pechgeneratie, de studieschuld niet laten 
meetellen bij een hypotheek en het stopzetten van de rente. 
Volt is concreter: zij gaan voor een compensatie van 10.000 
euro per leenstelselstudent en een renteplafond van 2,5% 
voor studieleningen. 
Omdat het hier om voorlopige verkiezingsprogramma’s gaat, 
kunnen de leden van de partijen door amendementen nog 
aanpassingen teweegbrengen in de programma’s. Lees voor 
je gaat stemmen dus zeker nog even na wat partijen voor jou 
in petto hebben. Slechter worden kan het bijna niet, zou je 
denken.

Basisbeurs keert terug, maar niet 
voor iedereen

Wat er verscheen op ANS-online

tekst Mirthe Tetsch en Maan Heijthuijsen  22-09-2023

Na acht barre leenstelseljaren doet de basisbeurs haar herintrede. Voor velen een mooi moment, 
voor anderen een stuk minder. Studenten die om wat voor reden dan ook al langer studeren dan 
hun nominale studieduur, lopen de nieuwe basisbeurs namelijk mis.

Station Nijmegen Hey-
endaal gaat op de schop

E
r is een aannemer gevonden voor de verbouwing 
van Station Nijmegen Heyendaal: Van Spijker In-
frabouw BV. Hiermee kunnen de eerder gepre-
senteerde plannen van de gemeente doorgaan. 
De verbouwing start in het begin van 2024 en 

duurt ongeveer tot het eind van hetzelfde jaar. 
Reden tot verbouwing van het in 1972 geopende station is de 
groei van het aantal reizigers op de Maaslijn. Waar er nu iede-
re dag 7200 in- en uitstappers zijn is de verwachting dat dit tot 
2031 met nog eens 18% toe zal nemen. De gemeente hoopt 
de doorstroom van deze reizigers te verhogen met bredere 

perrons, meer fietsenstallingen en een nieuwe oversteek over 
het spoor. Het is nog niet bekend of het station tijdens de ver-
bouwing open blijft. 
Op het moment is Station Heyendaal in de stationsmonitor van 
de NS met een 6,8 het op een na slechtst beoordeelde station 
van Nijmegen. Onderaan staat Station Dukenburg met een 5,9. 
Dat is tevens het op drie na slechts beoordeelde station van 
Nederland. ‘Station Dukenburg wacht nog steeds, wanneer 
kunnen wij zo’n grote update verwachten?’ schrijft iemand in 
een reactie op LinkedIn.
 

tekst Lies Heijs beeld Gemeente Nijmegen  14-09-2023

Volg ANS op 
Instagram
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tekst Jerom Haemers en Maan Heijthuijsen illustratie Jasja Wubbolts

In Tijdgeest wordt iedere editie het verleden, heden en de toekomst van 
de kijk op een fenomeen of ontwikkeling besproken. In deze, laatste 
editie: Afscheid na de dood.

I
edereen die leeft, gaat dood. De dood is voor de levenden 
wat schurft is voor studenten: onvermijdelijk. Om de omgang 
met dit onvermijdelijke lot te verzachten, heeft de mensheid 
allerlei rituelen bedacht, van een kerkbegrafenis tot een te-
rugkeer naar de natuur. Hoe zijn deze rituelen door de tijd 

heen veranderd? Hoe was de maatschappelijke blik hierop in het 
verleden en hoe zal deze zich in de toekomst ontwikkelen?

Verleden: pastoor zegt het voor
In de vorige eeuw had de kerk het voor het zeggen. Religie had 
een monopolie op de dood. Wanneer iemand op zijn sterfbed lag, 
kwam de dominee of pastoor de ziekenzalving uitvoeren en voor-
lezen uit de bijbel. Als de persoon vervolgens overleed, was het 
wederom de dominee die de uitvaart regelde. ‘In de kerk had je 
een vastomlijnde structuur. De dominee gaf precies aan hoe het 
moest gebeuren’, vertelt Thomas Quartier, hoogleraar katholieke 
liturgie aan de Radboud Universiteit (RU). 

Het afscheid verliep in deze tijd volgens een vast stramien. Na de 
ziekenzalving was het de taak van buurtbewoners om te waken, 
waarbij rozenkransen en het lezen van psalmen een belangrijke 
rol speelden. ‘De dood was de grote gelijkmaker’, zegt Quartier. 
‘Daarom kreeg ook iedereen dezelfde uitvaart.’ Dezelfde bijbel-
passages werden voorgelezen door de pastoor in de lokale kerk, 
begeleid door dezelfde muziek. De overledene werd daarna vrij-
wel altijd begraven bij de kerk waar diegene naartoe ging. Crema-
ties kwamen niet tot nauwelijks voor.
Er was binnen dit vaste programma dan ook weinig ruimte voor 
individuele voorkeuren of personalisering. ‘De kaders waren een 
stuk eenduidiger voor iedereen. Identiteit werd sterk aan gemeen-
schappen en tradities ontleend, wat zorgde voor een gedeeld 
groepsgevoel’, stelt Nienke Fortuin, universitair docent empirische 
en praktische religiewetenschap aan de RU. ‘Mensen kregen een 
heel traditionele uitvaart, terwijl dat misschien helemaal niet bij 
hen paste’, voegt Quartier toe. 

Tijdgeest

R
uim voor half elf druppelen 
de in grauwe poloshirts ge-
hulde studenten van Politi-
cologie en Bestuurskunde 
binnen, afgewisseld door wat 

puntjes kleur van de studenten GPM. Niet 
veel later dan half elf verschijnt Ten Bos. 
De net geklede zestiger draagt een bla-
zer en een hemd. Het jasje gaat uit en 
het valt gelijk op dat de mouwen van zijn 
hemd al bij voorhand zijn opgestroopt: 
een effectieve manier om zijn jakhalstat-
toos op beide armen te laten zien. Het 
draagt bovendien bij aan een daadkrach-
tige uitstraling. Wanneer Ten Bos zonder 
te hakkelen met zijn typerende Twentse 
accent begint te spreken is de voorheen 
rumoerige groep onmiddellijk stil. 
Een groot deel van de studenten blijft 
aandachtig luisteren. Opmerkelijk, want 
het is taaie, filosofische stof over Descar-
tes en zijn ideeën, met weinig terugkop-
peling naar het heden. Dit is de grootste 

tekortkoming van het college: het wordt 
gedurende Ten Bos’ lezing niet duide-
lijk waar dit eeuwenoude gedachtegoed 
nog past in moderne paradigma’s. Mis-
schien is dit de reden dat een enkeling 
afhaakt en Pokémon begint te spelen op 
zijn laptop. De Slowpoke en Jigglypuff 
van de tegenstander worden genadeloos 
afgemaakt. Descartes zou zelf een groot 
voorstander zijn geweest van Pokémon-
gevechten, tenminste als er nieuwe we-
tenschappelijke kennis uit opgehaald kan 
worden. Zo legitimeert Descartes name-
lijk ook dierproeven.
Wanneer Ten Bos deze informatie deelt, 
roept dat een vraag op bij een student. 
Vanuit haar moderne optiek hebben die-
ren wél echt gevoelens. Ten Bos beant-
woordt deze vraag duidelijk door het in 
het renaissanceperspectief te plaatsen. 
Hij maakt er niet zoals menig filosoof een 
onnavolgbaar verhaal van, waardoor het 
duidelijk is dat hij zowel van de stof als 
van vakdidactiek verstand heeft.
Daarnaast betoont Ten Bos zich een 
creatieve verteller. Zo legt hij met een 
anekdote over zijn reis met een boer in 
een taxi de ‘methodische twijfel’ uit. Een 
ander voorbeeld is dat wanneer een 
student gaapt, Ten Bos vertelt over hoe 
wakker worden een som is van kleine er-
varingen die een geheel maken, wat ze 
in de renaissance reductionisme zouden 
noemen. Deze grappige toevoegingen 
maken het verhaal luchtiger en een stuk 
boeiender.
Ten Bos sluit zijn college af met een do-
centikoze spotprent, rechtstreeks uit de 
krant en met hét klassieke boomerthema: 
‘internet = slecht!!’ De cartoon is lastig 

te lezen omdat het zo in de PowerPoint is 
geplakt dat de pixels te tellen zijn, hoe-
wel dit bij de Pokémontrainer in de zaal 
waarschijnlijk in de smaak zal zijn geval-
len. Ten Bos heeft een college gegeven 
waarin hij duidelijk liet zien kennis te 
hebben van zaken en wist dit helder over 
te brengen op de studenten, maar de re-
levantie in het heden is ver te zoeken.

Is het alledaagse wel zo alledaags? Daar zet 
PPS-student Madelief zo haar vraagtekens 
bij. Juist in de dagelijkse studentensleur vindt 
ze altijd wel een filosofische gedachte of 
politieke bevinding. Een open blik en een 
korreltje zout zijn geadviseerd.

Hypocriet

De vakantie begon en was na een eeuwig-
heid plotseling weer voorbij. Ik was mijn 
eerste blik op Brightspace nog aan het 
uitstellen, toen ik een appje kreeg met de 
vraag of ik al iets voor mijn eerste column 
had bedacht. Een lichte paniek kwam in me 
op. Ineens moest ik nog beginnen aan een 
scherpzinnige, filosofische en maatschap-
pelijke column. Hoewel ik als PPS-student 
continu druk ben met filosofie en poli-
tiek, moet ik toegeven dat ik me deze va-
kantie niet zoveel met maatschappelijke 
vraagstukken heb beziggehouden. Op de 
buitenlandse snelweg leek de vraag of de 
toiletten bij het eerstvolgende tankstation 
wel schoon zouden zijn belangrijker.
Het is niet alsof er niets is gebeurd deze 
zomer: natuurrampen overspoelden de 
wereld, nieuwe politieke partijen werden 
gevormd, en overal werd je achtervolgd 
door die mug shot van Trump. Ik schaam 
me een beetje dat ik het niet allemaal heb 
bijgehouden. Het voelt nogal hypocriet om 
een schooljaar kritische politieke essays te 
schrijven en dit vervolgens allemaal ach-
ter te laten voor mijn vakantie. En dan ben 
ik ook nog met het vliegtuig weggeweest. 
Maar is die hypocrisie nou echt zo erg?

Op mijn studie leer ik duizenden theorie-
en over ethisch handelen. Neem bijvoor-
beeld filosoof Peter Singer: volgens hem 
moet je altijd voor het goede kiezen en het 
slechte voorkomen als je die mogelijkheid 
hebt, dat is de  enige manier om ethisch te 
handelen. Ik kan dus niet anders dan me 
schuldig voelen wanneer ik toch een keer 
een fast fashion kledingstuk koop of geen 
biologische melk drink. Ook onbezorgd 
op vakantie gaan zonder me druk te ma-
ken over alle onrecht in de wereld is niet 
goed. Als ik immers om mensenrechten, 
dierenwelzijn of het milieu zou geven, dan 
zou ik hier toch altijd rekening mee moeten 
houden? Wanneer je ook maar één politie-
ke mening verkondigt, moet je alles wat je 
doet en zegt hierop aanpassen. Anders is je 
mening niets meer waard. Dat je intenties 
goed waren doet er niet toe.
Hoewel ik mijn eigen hypocrisie niet prettig 
vind, zit het me ook niet lekker dat alles 
waarvoor ik probeer te staan meteen wordt 
weggeschoven als ik me er niet honderd 
procent aan houd. Ik ben het niet eens met 
Peter Singers theorie. Af en toe bewust 
ethisch handelen is beter dan dit hele-
maal nooit doen. Iemand veroordelen om-
dat diegene niet perfect is gaat de wereld 
niet mooier maken, het weerhoudt mensen 
alleen maar ervan om überhaupt het goe-
de te proberen. Het goede doen moet ook 
menselijk zijn. Vandaar dat ik zeg: wees lie-
ver goed hypocriet, dat is beter dan con-
sistent slecht. Nu het academisch jaar echt 
is begonnen, vergeef ik het mezelf wanneer 
ik met een beker sojamelk, maar in een 
H&M-trui, mijn columns schrijf.

illustratie Rivke van Collem

Vraagtekens

STUDIES : Geografie, Planologie en 
Milieu (GPM), Politicologie en Be-
stuurskunde 

COLLEGE : Filosofie van de Manage-
mentwetenschappen, maandag 22 mei, 
10:30-12:15, LIN 2

DOCENT : prof. dr. R. ten Bos

UITSTRALING : Tukker des Vader-
lands, nuchter en concreet

PUBLIEK : Gemeenteambtenaren in 
spe

INHOUD : Gedachtegoed uit de renais-
sance, met passie verteld

HET 
LAAT
STE 
OOR
DEEL

tekst Ian Paulus  illustratie Rivke van Collem

Duffe opsommingen of ultiem entertainment?
ANS verschanst zich in de collegebanken om een genadeloos oor-
deel te vellen over het onderwijs aan de RU.

    Het Laatste Oordeel der Studenten
     
De studenten zijn bijna fiftyfifty verdeeld in hun oordeel, waardoor het gemiddelde op 
een 6,5 ligt. Ongeveer de helft van de studenten vindt Ten Bos een gepassioneerd ver-
teller die het lukt een leuk en humorvol verhaal te maken van zijn lezing. Dat is knap met 
de soms ietwat taaie stof. Een student noemt hem ‘een echte Tukker, geen zweeffilosoof’. 
Door de andere helft wordt gepleit voor meer interactie met de zaal en meer toepassin-
gen van de filosofie op moderne vraagstukken. Alle studenten lijken het echter eens te 
zijn over één ding: het Twentse accent van Ten Bos is een donders mooie toevoeging aan 
zijn spreken.. ANS

IN MEMORIAM



4

W
ie als tiener de Hoe overleef ik…?-boe-
ken las, was voorbereid op ieder moge-
lijk probleem dat op je pad kon komen. 
Foute vriendjes, vervelende stiefvaders, 
langeafstandsrelaties, gepest worden, 

een slecht zelfbeeld: noem het maar op en Francine Oomen 
had er survivaltips voor. Zo groeide een hele generatie met 
haar boeken en adviezen op. Het vrouwelijke deel van de 
generatie dan. ‘Heterojongens lazen mijn boeken vroeger 
maar weinig, en als ze het al deden was het stiekem’, vertelt 
Oomen lachend. ‘Het is natuurlijk ook niet cool om op je 
veertiende in het openbaar te lezen over het overleven van 
je eerste zoen.’ 
De boekenreeks eindigde in 2015, maar het leven gaat 
door. Hoe overleef je dat zonder de boeken van Oomen? 
Die vraag stelde de vers afgestudeerde Juriaan zichzelf op 
TikTok. Hij deed daarom op het platform een smeekbede: 
‘Francine, we hebben je harder nodig dan ooit.’ Behulpzaam 
als ze is, gaf Oomen gehoor aan deze oproep en huppakee: 
12 september verscheen Hoe overleef ik alles wat ik niemand 
vertel?
In dit nieuwe boek is hoofdpersoon Rosa ondertussen zes-
entwintig en worstelt ze nog altijd met het leven. Voor veel 
twintigers zullen deze problemen herkenbaar zijn. Presta-
tiedruk of een dikke studieschuld zijn slechts enkele voor-
beelden van de problemen die deze generatie slapeloze 

Talloze tieners groeiden op met de Hoe overleef 
ik…?-reeks, waarin Francine Oomen hen met 
survivaltips door de puberteit heen loodste. Nu 
is ze weer terug, met een boek dat deze keer 
voor (jong)volwassenen is bedoeld. Welke wijze 
raad kan ze twintigers meegeven?
tekst Jip Meijers illustratie Anna van de Kolk

De dood en de doden speelden geen actieve rol in het leven. 
De overledene werd ver buiten de leefwereld geplaatst vol-
gens Quartier. ‘Bij de begrafenis ging het erom dat de per-
soon niet meer bestond. Het idee was dat de nabestaanden 
zich vooral niet vastklampten aan iets dat er niet meer was’, 
legt hij uit. Volgens ritueelbegeleider Marja Zandjans werd er 
in het verleden ook weinig over de dood gesproken tussen 
mensen onderling. ‘Het werd zo ver mogelijk buiten je ge-
zichtsveld geplaatst.’ De dode zou in de hemel bij God zijn, 
waardoor een overschrijdende band niet meer mogelijk was.

Heden: Het stramien ter ziele
Al kunnen we aan het feit dat we doodgaan niets veranderen, 
de manier waarop we hiermee omgaan is drastisch omgesla-
gen. Wegens de ontkerkelijking in de vorige eeuw en de indi-
vidualisering van onze samenleving als geheel ziet Quartier 
rond de eeuwwisseling een verandering in de rituelen rond-
om de dood. Want ook al zal de behoefte om het levenseinde 
te ritualiseren gelijk blijven, de vormgeving van deze rituelen 
is sterk veranderd. Deze is een stuk persoonlijker en minder 
religieus geworden. Volgens Quartier zoeken mensen een 
eigen invulling rondom de dood, met een centrale rol voor 
vragen als: Wie is de overledene? Wat zijn hun unieke eigen-
schappen?
Dit betekent dat de rituelen niet meer vanuit een voorgepro-
grammeerd en vast stramien moeten gaan, maar eer moeten 
doen aan het unieke individu dat de overledene was. Dit zorgt 
voor een pluriformiteit aan doodsrituelen. Ook Fortuin wijst 
naar het grote scala aan mogelijkheden van afscheid nemen. 
Als voorbeeld hiervan noemt ze de wensambulance, waarbij 
terminaal zieke mensen een wens vervuld krijgen. 
Zandjans probeert deze individualisering en veelvormigheid 
ook mee te nemen in haar werk. Zo  noemt ze een door haar 
begeleide uitvaart van iemand die heel erg van lezen hield. 
‘Zijn laatst gelezen boek hebben we verwerkt in een boeket 
bloemen. Daarnaast heb ik het laatste stuk dat hij aan het le-
zen was voorgelezen.’ Dit is slechts één voorbeeld van de di-
versiteit aan uitvaartdiensten die ze leidt. ‘De rituelen zijn heel 
uiteenlopend. Elke keer als ik bij mensen kom, vraag ik wat 
voor persoon de overledene was en wat zijn of haar wensen 
waren. Zo probeer je de rode draad door het leven van de 
overledene te vinden’, legt Zandjans uit. 
Waar in de jaren tachtig crematies nauwelijks voorkwamen en 
bijna iedereen begraven werd, is deze verhouding volledig 
gedraaid en wordt tegenwoordig bijna iedereen gecremeerd.  
Zandjans vertelt dat begrafenissen dezertijds uitzonderlijk 
zijn en dat zeven op de tien uitvaarten die ze nu begeleidt 
crematies zijn. Ook de as van de overledene wordt op per-
soonlijke wijze verwerkt. Het kan op betekenisvolle plekken 
worden uitgestrooid, maar kan bijvoorbeeld ook in een tattoo 
worden verwerkt. Een meer extreem voorbeeld van deze per-
soonlijke invulling is de manier waarop Rolling Stones’ gitarist 
Keith Richards omging met de dood van zijn vader. Nadat hij 
gecremeerd was, heeft de in drugs gedrenkte Richards op ge-

heel persoonlijke wijze de as van zijn vader opgesnoven.

Toekomst: Tussen programma en personalisatie
Zal de trend van voorgeprogrammeerd naar gepersonaliseerd 
zich doorzetten? Zullen afscheidsceremonies nog persoonlij-
ker worden? Quartier denkt van niet: ‘De individualisering 
heeft zijn limieten en die hebben we bereikt.’ Collega’s van 
hem zien een trend, vertelt hij: mensen grijpen toch weer te-
rug naar de oude, gestructureerde manier van ritualisering. 
Bijvoorbeeld aan de hand van regionale of religieuze tradities, 
die een gevoel van verbondenheid en houvast geven. Toch 
zullen deze structuren er anders uitzien dan in het verleden, 
stelt Quartier. Het individu staat nog steeds centraal en de 
vastomlijnde tradities die bij de uitvaart worden gekozen, 
staan in dienst hiervan. Dat deze religieus zijn is niet meer 
evident, ze kunnen bijvoorbeeld ook op regionale manier 
worden vormgegeven.
Quartier vergelijkt deze beweging met die van een slinger. 
Waar we ons in het verleden helemaal aan de kant van vast 
vormgegeven religieuze rituelen bevonden, zijn we doorge-
slagen of ‘geslingerd’ naar een volledig individuele invulling. 
Nu lijken we weer een terugwaartse slingerbeweging te ma-
ken. ‘Er zal een beweging plaatsvinden naar een gematig-
de manier, een herdenkingscultuur waar de personalisering 
wordt gecombineerd met culturele patronen.’
In het werk van Zandjans zien we deze tendens terug. Ook zij 
ziet in onze individualistische wereld een tegenbeweging op-
komen waarin mensen zich afvragen wat ze voor elkaar kun-
nen betekenen. Binding met de regio wordt belangrijker, en in 
haar werk biedt Zandjans dit een plaats door bij uitvaarten in 
het Twents te spreken en door het zogeheten nieuwe noaber-
schap te verwerken. Het Twentse idee van noaberschap is dat 
je de mensen uit je gemeenschap met raad en daad bijstaat. 
Zo wordt bij uitvaarten ook gekeken hoe mensen uit het net-
werk van de overledene een bijdrage kunnen leveren. ‘Hoe 
kunnen we elkaar helpen? De een kan zingen, de ander kan 
foto’s maken, en weer een ander kan goed dichten, dus je gaat 
kijken: welke kwaliteiten hebben mensen?’ Vroeger nam dit 
vaak de vorm van ‘verplicht noaberschap’ aan, waarbij exact 
vastlag wat iedereen moest doen. Zandjans wil met nieuw no-
aberschap een vorm vinden waar de gemeenschap en haar 
rituelen belangrijk zijn, maar we wel de vrijheid hebben hier 
op een eigen manier invulling aan te geven. 
Een heel andere trend die Zandjans veel ziet opkomen in de 
afgelopen jaren is die van natuurbegrafenissen, waarbij je 
langzaam weer opgaat in de aarde zonder herkenbaar graf. Je 
wordt als het ware teruggeven aan de natuur. Deze manier van 
begraven groeit volgens haar sterk in populariteit, wat zich zal 
voortzetten in de toekomst. Net als in ons leven hebben we 
ook bij de dood de drang om deze op eigen wijze in te vullen. 
Toch kunnen we dit niet zonder een bepaald gemeenschaps-
gevoel. Vandaar dat enige vorm van zingeving ook daarin van 
belang zal blijven. ANS

Interview Francine Oomen
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HOE OVERLEEF IK... 
ZONDER HOE 

OVERLEEF IK?

Talloze tieners groeiden op met de Hoe overleef 
ik…?-reeks, waarin Francine Oomen hen met 
survivaltips door de puberteit heen loodste. Nu 
is ze weer terug, met een boek dat deze keer 
voor (jong)volwassenen is bedoeld. Welke wijze 
raad kan ze twintigers meegeven?

nachten bezorgt. Hoe is Oomen de wijze goeroe geworden 
aan wiens raad nog altijd zo’n dringende behoefte bestaat? 
En welke adviezen heeft ze voor twintigers?
 
Inspiratie via internet
Vroeger vond Oomen haar inspiratie rondom het tienerleven 
dichtbij: haar kinderen waren zelf die leeftijd. En als er vrien-
den bleven eten, kregen die ook altijd eerst een waarschu-
wing mee. ‘“Pas op! Mama gaat jullie uithoren en voor je het 
weet, lees je het in de boeken terug.” Zo ging dat vroeger bij 
ons,’ grinnikt de schrijver.
Voor het nieuwe boek pakte Oomen het anders aan. Ze deed 
op TikTok een oproep aan jongvolwassenen om hun levens-
verhaal in te sturen: ‘Om het boek goed te kunnen schrijven, 
wil ik een stuk of tien gesprekken voeren met mensen tussen 
de twintig en dertig. Het wordt een gesprek over jouw leven, 
waar jij tegenaan loopt.’

Heeft u een accuraat beeld gekregen over het leven van twinti-
gers? Alle berichten zijn natuurlijk van jongvolwassenen die er-
gens mee zitten en niet van generatiegenoten waarbij het leven 
redelijk goed verloopt.
‘Je zou kunnen zeggen dat er een bias in zit. Maar aan de an-
dere kant, wie kent er nou iemand bij wie het allemaal vanzelf 
gaat? Soms lijkt dat misschien zo, maar dat is ook precies wat 
het is: het lijkt zo. Er is echt niemand bij wie het leven op rol-

letjes loopt, of je nu 25 of 55 bent. Dat kan ik je op een briefje 
geven. Ik kreeg dat ook veel te horen in de reacties op mijn 
oproep: veel twintigers hebben moeite met het ophouden 
van de façade. Ze hebben het gevoel dat ze constant moeten 
doen alsof alles goed met hen gaat. Het zou zo mooi zijn dat 
wanneer we elkaar vragen hoe het gaat, de ander daar ook 
oprecht antwoord op geeft.’

Twintigerthema’s
En oprechte antwoorden, die kreeg Oomen op haar oproep. 
Na een onverwachtse stortvloed van meer dan vierduizend 
reacties besloot ze hier meer mee te doen dan enkel een 
boek schrijven. Daarom zijn een aantal reacties op haar op-
roep ook verwerkt in Hoe overleef ik… de podcast. Hierin 
bespreekt Oomen iedere aflevering met een twintiger een 
probleem waar die mee zit. Er komen verschillende thema’s 
aan bod, van de welbekende studieschuld tot het nemen van 
kinderen ten tijde van een klimaatcrisis.

Zijn de thema’s die in de podcast aan bod komen representatief 
voor alle berichten die u heeft binnengekregen?
‘Ja, dat is natuurlijk het wel uitgangspunt van de podcast. Het 
zijn allemaal belangrijke thema’s die voor twintigers herken-
baar zijn. Er zijn nu dertien afleveringen gemaakt met alle-
maal een ander onderwerp, maar er spelen natuurlijk nog 
veel meer thema’s in deze leeftijdsgroep. Wat je vaak ziet, is 

dat er niet één probleem is dat speelt, maar dat het een ver-
strengeling is van allerlei dingen. Zo is dat in je eigen leven 
meestal ook.’
Kunt u uw eigen ervaringen als twintiger nog gebruiken voor 
het nieuwe boek of staat deze generatie voor heel andere pro-
blemen?
‘Nee hoor, de problemen zijn in grondslag hetzelfde. Natuur-
lijk is de maatschappij wel veranderd en dat heeft invloed, 
maar dat versterkt alleen maar de onderliggende thema’s die 
er spelen. Het legt een soort vergrootglas op deze proble-
men. Iedere generatie krijgt te maken met uitdagingen die bij 
het tijdsbeeld passen. Ik denk daarom ook niet dat sommige 
generaties het zwaarder hebben dan anderen.’
 
Studentensurvivaltips
Leuk en aardig, het aankaarten van twintigerproblemen, maar 
hoe ga je vervolgens met zo’n burn-out of coming-out om? 
Gelukkig heeft Oomen daar survivaltips voor. Ze kwamen al 
voor in de originele Hoe overleef ik…?-reeks, en ook in de 
podcast en het nieuwe boek verblijdt de schrijver ons met 
haar wijze raad. Heb je bijvoorbeeld last van een burn-out, 
zie dat dan niet als een ziekte, maar als een signaal om uit 
te zoeken waarom je zoveel moet van jezelf. Een manier om 
dat te doen is om je gevoel te laten spreken door erover te 
schrijven of tekenen.
 

tekst Jip Meijers illustratie Anna van de Kolk



6

DE MEEDOGENLOZE
SLOOPHAMER VAN DE 
RADBOUD UNIVERSITEIT
Als het aan het College van Bestuur (CvB) ligt, gaan de komende 
jaren talrijke gebouwen op de campus van de Radboud 
Universiteit (RU) tegen de vlakte. Grootschalige vernietiging 
van cultureel erfgoed ligt op de loer.

tekst Gijs Wortelboer illustratie Jonas Hoekstra

Opinie

Waarom bent u ooit begonnen met het geven van survivaltips?
‘Dat zit in mijn aard. Het is zeker niet zo dat ik in het dagelijk-
se leven rondloop en de hele dag tips uitdeel, maar ik heb wel 
altijd de neiging om anderen te helpen of om iets bij te dra-
gen. Het is voor mij een soort overlevingsstrategie geweest. 
Als je in je jeugd zelf hulp nodig hebt en die niet krijgt, kun 
je daar op verschillende manieren mee omgaan. Een van die 
manieren is om dan juist andere mensen te gaan helpen. Ik 
had in mijn eigen jeugd zeker wel survivaltips kunnen ge-
bruiken.’
 
Welk advies had u vroeger dan het liefst willen krijgen?
‘Ik had graag geweten dat ik niet alles alleen hoef op te los-
sen. Je kunt dat wel heel makkelijk tegen iemand zeggen, 
maar er is altijd een reden waarom iemand het alleen denkt 
te moeten doen. Als belangrijkste survivaltip zou ik daarom 
zeggen: zoek hulp. Dat advies geldt voor mij persoonlijk nog 
steeds. Ik ben eigenwijs en probeer het dus vaak alsnog alle-
maal alleen uit te vogelen.’
 
Is hulp vragen ook de survivaltip die u onze generatie graag 
wilt meegeven?
‘Nee, dat ligt complexer. We leven tegenwoordig in een maat-
schappij waarin we heel veel uitbesteden. Er bestaat een sterk 
gevoel dat iemand anders je maar moet fixen. Het probleem 

wordt dan buiten jezelf gelegd, terwijl je juist het zelfvertrou-
wen moet krijgen dat je dingen ook zelf kunt onderzoeken, 
aangaan en oplossen. Er bestaat nu eenmaal geen short-term 
fix, al wordt ons dat wel wijsgemaakt. In het kapitalistische 
systeem is er namelijk overal een oplossing voor. Koop deze 
auto, drink deze whisky, dan word je gelukkig! Wat het be-
langrijkste is, is dat het antwoord in jouzelf ligt. Dat is ook het 
leven: levenslang bezig zijn met schatgraven om te ontdekken 
wat er in je leeft, waar dat vandaan komt en wat je krachten 
zijn. Wat daarin enorm kan helpen, is om erover te praten. Dat 
kan met je vrienden, ouders of een therapeut. Dus ik zou niet 
willen meegeven om meteen hulp te vragen. Mijn advies is 
wel: praat erover. En doe dat in de eerste plaats met jezelf.’
 
Onderzoekend onderwijs
Oomen vindt het dus belangrijk dat mensen zichzelf goed le-
ren kennen, maar als het aan haar ligt, hoeft ze die boodschap 
niet in haar eentje uit te dragen. Ze zou graag zien dat er ook 
in het onderwijs meer aandacht komt voor het onderzoeken 
wie je zelf bent.
 
In welke klas moeten scholen hiermee beginnen?
‘Dat zou wat mij betreft al vanaf de kleuterschool moeten. Na-
tuurlijk moet je het dan wel aanpassen aan het niveau van 
kleuters, maar het zou mooi zijn als dit een heel normaal on-

derdeel van het curriculum zou worden, zodat kinderen niet 
alleen over de buitenwereld leren, maar ook over hun eigen 
binnenwereld. Meer zelfkennis opdoen, in plaats van alleen 
maar staartdelingen maken. Het is zeker iets waar ook ver-
volgopleidingen aandacht aan moeten besteden. Iedere le-
vensfase kent zijn eigen uitdagingen. Hoe jonger je ermee 
begint, des te beter het uiteindelijk lukt. Ik denk dat dit de 
zorgverzekering een hoop geld zou schelen.’
 
Op welke manier zou het leren kennen van jezelf binnen het 
onderwijs moeten worden vormgegeven?
‘Dat is niet aan mij om zo uit mijn mouw te schudden. Hier-
voor moet je een denktank oprichten, met mensen vanuit al-
lerlei verschillende disciplines die hier ideeën over hebben. 
Dus laat zeker niet alleen mensen uit de onderwijswereld 
aanschuiven, maar ook bijvoorbeeld een filosoof. Ik krijg re-
gelmatig van mensen te horen dat ze hier graag aan zouden 
willen meewerken. En als er dan uiteindelijk een idee op tafel 
ligt, moet het gaan proefdraaien en worden bijgeschaafd, tot-
dat er een werkbaar systeem ligt voor onderwijsinstellingen. 
Volgens mij is dat allemaal niet zo heel ingewikkeld. Ik hoop 
echt dat er op een dag meer aandacht voor zelfkennis binnen 
het onderwijs komt en ik zou het heel fijn vinden als ik daar-
aan een steentje heb kunnen bijdragen.’ ANS

Beeld van de studie van Inbo Architecten 
van mogelijke nieuwbouw Ontmoetingscentrum, op de plek van het Collegezalencomplex. Bron: Campusplan 2022

Wat hebben TvA 1, het Linnaeusgebouw, Mercator III en 
het Spinozagebouw gemeen? U raadt het al: al deze ge-
bouwen worden bedreigd met de sloophamer. Zelfs de 
loopbruggen over het Erasmusplein blijven niet gespaard 
en ook het Collegezalencomplex, inclusief het Cultuurcafé, 
moet het afleggen tegen de bulldozer. Op de plaats van 
deze gebouwen komt nieuwbouw. Linnaeus moet plaats-
maken voor een vijfde Huygensvleugel en op de plek van 
het Collegezalencomplex wordt een ‘modern en duurzaam 
Ontmoetingscentrum’ uit de grond gestampt. In het gat dat 
TvA 1 na de sloop achter zal laten ‘ontstaat een ontwikkel-
locatie voor een (paviljoenachtig) gebouw in de toekomst’. 

Dat alles staat in het in 2022 gepubliceerde campusplan, 
het overzicht van de bouwplannen van de RU voor de ko-
mende jaren. 
Hoewel het campusplan allerlei factoren meeweegt, van 
betaalbaarheid  tot de mate waarin de gebouwen ‘inspire-
rend’ zijn, wordt er geen enkele verwijzing gemaakt naar 
de cultuurhistorische waarde van de gebouwen, en dat ter-
wijl de universiteit dit jaar haar eeuwfeest viert. Hiermee 
dreigt de RU de fysieke belichaming van haar eigen hon-
derdjarige geschiedenis genadeloos met de grond gelijk 
te maken. 

Het campusplan is opgesteld vanuit het idee dat het onderwijs in de toekomst flink zal veranderen. 'Vooralsnog wordt 
uitgegaan van minder behoefte aan grote onderwijszalen', staat in het campusplan. Concreet betekent dit dat een 
aanzienlijk aantal grote collegezalen gesloopt wordt om plaats te maken voor samenwerkplekken waar fysiek en digitaal 
onderwijs worden geblend. ‘Ontmoeting’, ‘activiteit-gerelateerd werken’ en ‘shared working spaces’ zullen in 2030 
de boventoon voeren op de campus. Ook zal er in de nieuwbouw volgens de huidige plannen geen ruimte zijn voor 
individuele plekken van werknemers, zoals er nu wel zijn in het Erasmusgebouw. Docenten zullen hun kantoorruimtes 
met elkaar moeten delen.

Niet in een dag gebouwd
Die rijke geschiedenis van de RU is namelijk goed zicht-
baar op de campus, ook in de gebouwen die op de sloop-
lijst staan. Na de Tweede Wereldoorlog besloot de univer-
siteit om de oude gebouwen in de binnenstad te verlaten 
en een nieuwe campus te vestigen op het toenmalige land-
goed Heijendaal. ‘Alle decennia daarna zijn vertegenwoor-
digd met één of meer gebouwen die typerend zijn voor die 
periode’, vertelt Jan Brabers, universiteitshistoricus van de 
RU.
Zo toonde de oude bètafaculteit uit de jaren zestig, waar-
van het Linnaeusgebouw en Mercator III restanten zijn, 
enorm veel ambitie, vertelt Brabers. ‘Het complex werd 
ontworpen door Frits Peutz, een vooraanstaand  architect, 
en moest een uitdrukking zijn van de grenzeloosheid van 
wetenschap. In die tijd bouwde men met veel volume, dus 
het Linnaeusgebouw kreeg enorme trappen en hallen.’ Het 
gebouw is daarmee karakteristiek voor zijn tijd, maar nu 
kijken we anders naar de grandeur van de toenmalige bè-
tafaculteit. ‘Tegenwoordig zouden we dat loze ruimte noe-
men.’
Uit de bouw van de Thomas van Aquinostraat (TvA) eind ja-
ren zeventig blijkt een heel andere kijk op de universitaire 
gemeenschap. ‘Toen het Erasmusgebouw er in 1973 kwam, 
was het meteen doelwit van kritiek. Men had weerzin te-
gen de liften en tegen de eenvormigheid van de identieke 
verdiepingen’, vertelt Brabers. Daarom kregen hoogleraren 
vooraf aan de bouw van TvA inspraak over hun toekomsti-
ge werkplek, in groot contrast met toen het Erasmus werd 
ontworpen. 
Het past precies in de tijdgeest van de late jaren zeventig. 
Door middel van protesten tegen ingrijpende bouwplan-
nen verwierven buurtbewoners in steden door heel Neder-
land een plek aan de tekentafel, en zo ook de wetenschap-
pers aan de RU. Dit mondde uit in de TvA-laagbouw, waarin 
ruimte was voor kunst, binnenplaatsen en de ‘menselijke 
maat’, en waar geen enkel hoekje of bochtje gelijk was. 
‘Het ontwerp getuigt van een veranderde visie op hoe een 
universiteit functioneert’, aldus Brabers.
Zowel bij TvA 1 als bij het Linnaeusgebouw gaat het om 
overblijfselen van grotere complexen waarvan het grootste 
deel al vernietigd is, maar dat is geen reden om de rest 
te slopen. Brabers: ‘De universiteit is een voortbrengsel 
van haar eigen geschiedenis en daar horen die gebouwen 
heel duidelijk bij. Vanuit cultuurhistorisch oogpunt zou ik 
bepleiten om net die laatste restjes nog te bewaren, omdat 
die tóch iets zeggen over het verleden van de universiteit. 
En daar zijn we allemaal een beetje mee begaan, zeker dit 
jaar.’ 
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Zwakke fundering
Er is nog iets wat alle gebouwen op de slooplijst gemeen 
hebben. Het zijn allemaal gebouwen die in grofweg dezelf-
de periode zijn gebouwd, namelijk van eind jaren zestig tot 
begin jaren tachtig. Daarmee vallen ze onder de noemer 
‘post ‘65’, een term voor gebouwen, openbare kunst en 
stedenbouw uit de periode tussen 1965 en 1990. Om ken-
nisuitwisseling over deze periode een podium te bieden 
en de erfgoedwaarde ervan op de agenda te zetten, heeft 
architectuurhistoricus Joosje van Geest platform Post’65 
opgericht. 
Volgens haar is er weinig waardering voor architectuur uit 
die periode. ‘Een historische trapgevel, daar kan iedereen 
wel inkomen, maar die jarenzestig- en jarenzeventiggebou-
wen, daar is vaak lang niet zo veel begrip voor. Mensen 
zien de bijzonderheid er niet van in, want er is natuurlijk 
heel veel gebouwd in die tijd.’ De waardering voor ge-
bouwen kan echter heel snel veranderen. Zo heeft Huize 
Heijendaal ook op de nominatielijst voor sloop gestaan, 
vertelt Brabers. ‘Toen de universiteit het landgoed Heijen-
daal kocht, stond dat eigenlijk in de weg van de uitdijende 
medische faculteit. Die neorenaissancestijl, dat is allemaal 
kitsch, dacht men. Nu is het een soort paradepaardje voor 
de universiteit.’ 

Duurzaam 
Duurzaamheid wordt veelvuldig aangehaald als reden voor 

de sloop van post ‘65-gebouwen, en zo ook in het campus-
plan. Dat er vanuit het oogpunt van energieverbruik iets 
moet gebeuren met de gebouwen, erkent ook Van Geest: 
‘Gebouwen uit de jaren zestig en zeventig zijn vaak slecht 
geïsoleerd. Ze zijn zo lek als een mandje.’ Maar sloop is 
vaak helemaal niet de milieuvriendelijkste optie, en tussen 
nietsdoen en complete nieuwbouw ligt een groot scala aan 
verduurzamingsmogelijkheden. 
‘Renovatie is vaak duurzamer, goedkoper en minder scha-
delijk voor het milieu dan sloop gevolgd door nieuwbouw’, 
schrijft het Ministerie van Binnenlandse Zaken en Konink-
rijksrelaties. Bij renovatie komt namelijk minder bouw- en 
sloopafval vrij en worden doorgaans minder materialen en 
energie verbruikt. Ook in Nijmegen zijn er praktijkvoor-
beelden van duurzaam gerenoveerde of getransformeerde 
gebouwen, zoals het Estelgebouw aan de Barbarossastraat, 
dat van kantoorgebouw is getransformeerd tot een duur-
zaam appartementencomplex, en het Tandheelkundege-
bouw van de RU zelf. 
Volgens Van Geest is de voorkeur voor sloop een symp-
toom van de heersende mentaliteit. ‘We leven met z’n allen 
in een weggooimaatschappij. Vaak is het gewoon goedko-
per om iets nieuws te kopen dan het te laten repareren en 
producten worden soms zo gemaakt dat ze na vijf jaar ka-
pot gaan.’ Dat geldt ook voor gebouwen. ‘Robuuste gebou-
wen die na een renovatiebeurt nog prima twintig, soms wel 
dertig jaar mee kunnen, worden met de vlakte gelijk ge-

maakt. Dat kunnen we natuurlijk niet lang meer volhouden, 
want op deze manier zijn we hard op weg om de aarde om 
zeep te helpen. We verbruiken te veel energie en nieuwe 
grondstoffen terwijl de afvalberg toeneemt.’ 

Niet in beton gegoten
In het campusplan staat dat de universiteit ‘herkenbare, 
iconische universiteitsgebouwen’ wil bouwen, maar wat 
is er niet iconisch aan de huidige gebouwen, die de rijke 
geschiedenis van de RU belichamen? ‘Juist door voort te 
bouwen op het verleden ontstaat een interessante gelaagd-
heid’, stelt Van Geest. 
Of er daadwerkelijk zoveel gaten zullen worden geslagen 
in het cultureel erfgoed van de RU als het campusplan 
voorschrijft, is nog de vraag. ‘Het campusplan 2022 is een 
dynamisch plan, wat betekent dat het jaarlijks herijkt zal 
worden’, schrijft Jielis van Schijndel, ontwikkelmanager bij 
Campus Development aan ANS. Ook de toekomst van het 
Spinozagebouw is nog niet in beton gegoten: het nieuw-
bouwproject bevindt zich nog in de ontwerpfase. Daarom 
is het nú tijd dat de universiteit onderzoek doet naar de 
cultuurhistorie van haar eigen gebouwen en de resultaten 
ervan meeweegt in het herijkte campusplan. Zo komt de 
universiteit misschien tot duurzamere bouwplannen die 
recht doen aan de eigen geschiedenis. Sloop kan tenslotte 
maar één keer - wat weg is, is weg. ANS
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KAMERVRAGEN
tekst en foto’s Stijn Lintsen

In Kamervragen gaan twee studenten op ontdekkingstocht 
in elkaars kamer en speculeren ze over de persoonlijkheid, 
activiteiten en vreemde trekjes van de bewoner. Kunnen ze 
uitvinden wat voor persoon er achter de kamer schuilgaat?  Deze 
editie: Rozemarijn en Bram.

Rozemarijn op bezoek bij Bram
‘Dit huis is een soort keet’, lacht Rozema-
rijn, als ze de kleine witte stacaravan-achtige 
woning aan de Hatertseweg binnenloopt. In 
de keuken aan de rechterzijde concludeert 
Rozemarijn meteen dat het een typisch stu-
dentenhuis is. Verwonderd kijkt ze naar alle 
lege flessen, opgestapelde pannen en in de 
met flessen saus en stukken kaas gevulde 
koelkast. Tegenover de keuken bevindt zich 
de woonkamer, een ruimte gevuld met twee 
oude banken. ‘Die zien eruit alsof er schurft 
in zit’, lacht ze. Daarnaast hangt een volge-
schreven whiteboard aan de muur waarop in 
hoofdletters ‘PISKAMER’ pronkt. ‘Oh jee, wat 
staat daar allemaal…’, stamelt Rozemarijn. 
Voordat ze al te veel nieuwe woorden leert, 
snelt ze naar de rommelige slaapkamer aan 
het einde van de gang. ‘Zwarte meubels, 
donkere kleren, een donkergrijs bed, don-
kerblauwe gordijnen, drie beeldschermen 
en kale muren. Echt klassiek jongensachtig, 
let’s go’, verwoordt ze lachend haar gedach-
ten. In de rommelige kamer springen de 
tennisattributen haar direct in het oog. Naast 
het bed in de hoek vindt ze tennisballen en 
zelfs een armbandje met een klein tennisrac-
ket eraan op het nachtkastje. ‘Ik dacht al dat 
hij tennist, maar dat armbandje is heftig. Dan 
ben je echt fan’, lacht ze. 
Rozemarijn loopt langs het bed naar het 
tv-meubel tegen de achterwand, waar haar 
oog valt op de boeken die een verhoging 
voor het televisiescherm vormen. ‘Psycho-
logical science… hij studeert psychologie 
denk ik!’, roept ze tevreden uit. 
Terwijl ze voor het bureau staat, naast het 
tv-meubel, en met een half oog door het 
raam naar buiten kijkt, denkt ze een karak-
tereigenschap te kunnen opmaken uit de 
onopgeruimdheid die ze treft. ‘Ik zie een 
agenda van ‘21-’22, lege flesjes op tafel, drie 
barbecues in zijn tuin en overal prulletjes’, 

analyseert ze. ‘Deze jongen balanceert tus-
sen laidback en laks.’ Wijzend naar de elek-
trische gitaar naast het bed, voegt ze er wel 
verheugd aan toe dat hij genoeg passies lijkt 
te hebben. 
‘Het is een actieve psychologiestudent, die 
leeft met de gedachte: “het loopt wel los”’, 
vertelt ze. ‘Wonend in een huis waar ik graag 
eens zou zijn voor een feestje. Ik denk name-
lijk dat het hier heel gezellig kan zijn’, sluit ze 
af. ‘Er is ongetwijfeld genoeg drank. En kaas, 
om tosti’s mee te maken.’

Bram op bezoek bij Rozemarijn
Diep in de Ooijpolder, langs de oevers van 
de Waal, baant Bram zich een weg door een 
enorm huis. Aan het einde van een indruk-
wekkend gangenstelsel komt hij aan bij een 
knus zolderkamertje. Via een overloop, langs 
een kledingrek vol fleurige jurkjes, wandelt 
hij de kleine kamer binnen. ‘Mooie lamp-
jes boven het bed, kleding die ik nooit zou 
dragen… dit is sowieso een meidenkamer’, 
begint hij zijn analyse. ‘Daarnaast houdt ze 
van tennis, dat is leuk om te zien’, stelt hij 
op basis van een tennisracket op de vloer. 
Het raam van de kamer kijkt uit op een oude 
steenfabriek en de weilanden van de polder. 
Bram uit zijn verwondering: ‘Moet je kijken, 
er lopen gewoon paarden!’ Het groen be-
perkt zich niet enkel tot de buitenwereld, wat 
hem op een spoor zet. ‘Er staan hier best 
veel plantjes, dus misschien is ze wel bezig 
met duurzaamheid’, denkt hij.
Dan valt zijn oog op een kastje waar een wit-
te R-vormige lamp en een rij boeken in staan. 
Het valt Bram op dat er geen studieboeken 
tussen staan. Op basis van de kaften waagt 
hij een gok. ‘Dat is een boek over opvoeding, 
dus misschien studeert ze Pedagogische 
Wetenschappen’, peinst hij. ‘Maar ik zag ook 
een paar reisboeken staan, dan denk ik aan 
iets internationaals, zoals Culturele Antropo-
logie.’ Hij besluit weifelend een reisdagboek 
open te slaan, en alhoewel een grondige le-
zing achterwege blijft, komt hij wel achter de 
voornaam van de inwoner: Rozemarijn. ‘Dat 
verklaart die grote lamp in de vorm van een 
R’, lacht hij.
Op een mysterieus luik na, dat met geen mo-
gelijkheid open wil, rest alleen het tweeper-
soonsbed in de hoek als mogelijke leveran-
cier van aanwijzingen. Speurend in de lades 
onder het bed, die erg netjes zijn ingedeeld, 
deelt hij hardop zijn gedachtes. ‘De kamer 
is zo opgeruimd, dat ik verwacht dat ze vol-
wassen en aan het einde van haar studie is’, 
vertelt hij. ‘Als je op deze plek woont, zoek 
je waarschijnlijk ook niet meer de drukte van 
de stad’, voegt hij toe. ‘Jongere studenten zijn 
daar misschien nog meer naar op zoek.’ Aan 
het einde van de zoektocht door de kleine 
kamer denkt Bram wel een beeld van de 
inwoner te hebben. ‘Een sociale, duurzame 
en sportieve meid, die veel zomerse kleding 
draagt’, besluit hij. ‘Met een meidenkamer, 
maar wel een mooie meidenkamer.’

VRAGENUURTJE
Tijd voor de confrontatie: hadden de studenten het 

bij het juiste eind of sloegen ze de plank compleet 

mis?

In de zonnige achtertuin van een café in de 
Benedenstad treffen de twee studenten elkaar. 
‘Hallo! Ik heb jou al eens gezien’, stelt Roze-
marijn (23, Geneeskunde). Deze herkenning 
wordt door Bram (20, Psychologie) bevestigd: 
‘Toen ik je racket zag, dacht ik al… Zou ze 
erbij zitten?’ Een lidmaatschap van studen-
tentennisvereniging SLOW blijkt de gemene 
deler te zijn en deze gedeelde hobby levert 
genoeg gespreksstof op, van een zoektocht 
naar tennissers die ze allebei kennen, tot on-
navolgbare, technische uitspraken over het 
zijn van ‘zesjes’ of ‘achtenhalven’.
Buiten het tennisgekeuvel zijn de twee zeker 
ook geïnteresseerd in elkaar. ‘Klopt het dat je 
Psychologie studeert?’, vraagt Rozemarijn. 
‘Inderdaad’, bevestigt Bram. ‘En jij? Ik dacht 
aan iets sociaals. Antropologie, of Pedagogiek 
bijvoorbeeld. Klopt dat?’ Rozemarijn begint 
te lachen. ‘Nou, dat klopt niet. Ik studeer Ge-
neeskunde, ik zit in het eerste jaar van mijn 
coschappen’, antwoordt ze. Een hint over 
deze studierichting bleek technisch gezien 

toch vindbaar. Op de vide, bereikbaar via 
het ogenschijnlijk dichte luik, lagen medische 
tijdschriften waar Rozemarijn voor schrijft. 
‘Het is gewoon een kwestie van hard trekken’, 
lacht ze. Ook vertelt ze dat de fleurige kle-
ding, die Bram al was opgevallen, in verband 
staat met haar studierichting: ‘Ik ga mijn hele 
leven in een witte jas lopen, dus daarbuiten 
wil ik alleen nog maar kleurrijke kleding aan, 
anders zou het super saai zijn.’
Aan het einde van het vragenuurtje blijkt de 
ene student te vertrekken uit zijn kamer, ter-
wijl de andere er juist pas woont. Bij Bram 
was er net een afscheidsbarbecue geweest, 
omdat hij gaat verhuizen. ‘Het zag er met al 
die lege flessen ook wel heel studentikoos 
uit’, merkt Rozemarijn op. Bram meldt dat dit 
een uitzonderingspositie betrof. ‘Al ben ik 
wel vergeetachtig, wat soms doorwerkt in het 
onthouden om op te ruimen’, voegt hij eerlijk 
toe. In Rozemarijns huis bleek ‘s avonds juist 
een housewarming in het verschiet te liggen 
toen Bram op bezoek kwam. Ze woont, samen 
met haar huisgenoten, pas net op de bijzon-
dere plek. ‘Ik ben wel al eens, na het uitgaan, 
bijna tegen een paard gefietst dat op de weg 
stond!’ schatert ze. Ondanks dergelijke geva-
ren wil ze nog lang niet weg: ‘Het huis grenst 
aan zoveel privé-Waalstrandjes. Ik zou er zelfs 
wel kinderen willen krijgen!’ ANS


